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منتهی در 3۹ سال گذشته تبلیغات مناسبی از سوی رایزنان فرهنگی، 
سفارتخانه ها، سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی و دیگر نهادهای مرتبط 
صورت نگرفته است. درحالی که تجربه ثابت کرده است هنرمندان خارجی 
همواره از حضور در جشنواره موسیقی فجر استقبال کرده و دوست دارند 
که با موسیقی و موسیقی دان ایرانی آشنا شوند. وقتی به ایران می آیند 
اشاره می کنند که درکشورشــان، تبلیغات منفی علیه ایران می شود، و 
وقتی به ایران می آیند و به شهرهای مختلف سفرمی کنند می بینند این 
تبلیغات، دروغین اســت. این اتفاقات نه تنها در عرصه موسیقی که در 
بسیاری از موارد فرهنگی ازاول انقلاب اسلامی تاامروز وجود داشته است. 
ما تلاش کردیم با برگرداندن عنوان بین الملل به جشنواره، به دنیا بگوییم 
که جشنواره ما ازجهات مختلف بی نظیر است و جشنواره ای با این طول 
عمر که گونه های مختلف موسیقی را به نمایش بگذارد درجهان وجود 
ندارد. به خصوص این که یک وجه آن جشن انقلاب است و وجه دیگرش 
سیاست گذاری و بسترسازی کلان موسیقی کشور را شامل می شود و 
حکایت از ظرفیت گسترده نسل نو دراین حیطه می دهد. هرچند معتقدم 

به آن شکلی که باید دراین بخش بدلایل عدیده ای موفق نبوده ایم. 
خود شما فکرمی کنید دلیل این مسئله چه بوده است؟

 چون بدنه دولــت یک جور دراین زمینــه مقاومت می کند و بخش 
خصوصی جور دیگر. درمجموع، همه دستگاه ها پای کار نیستند. مثلا ما 
انتظار داریم به هنگام برگزاری جشنواره موسیقی ، کل 31 استان کشور 
درگیر برپایی چنین رویدادی شوند، ولی هرســال فقط بین 14 تا16 
استان شرکت می کنند و باقی استان ها بی تفاوتند. به نظرم استانداران 
باید پاسخگو باشند که چرا چنین جشنواره ای دراستان آنها برگزار نشده 

است.  
ممکن است یک دلیلش به اختلاف نظر در بین دست اندرکاران 
بعضی از استان ها نسبت به برگزاری کنسرت ها برگردد؟ خاطرم 
هست هنرمندی به این مسئله اشاره داشت که برای برگزاری 
کنسرت دردوشهر همجوار یک اســتان، با چنین مسئله ای 
مواجه بوده، یا وقتی ساز درتلویزیون نشان داده نمی شود چطور 
می توان انتظار داشت تا صداوسیما به تبلیغات بپردازد،این موارد 
نشان می دهد که موسیقی هنوز به آن شکلی که باید درجامعه ما 

ازجایگاه درستی برخوردار نیست.
حرفتان درست است. بخشی ازاین مسئله هم به آنچه اشاره می کنید 
برمی گردد. هرچند شاید الان سه یا چهاراستان داشته باشیم که اجازه 
برگزاری کنسرت ندهند که آن هم درمواقعی، کنسرت های مناسبتی 
دراین استان ها برگزار شده اســت. اما روی صحبت من به استان هایی 
است که امکان برگزاری کنســرت دارند و حتی دراین سال ها از ستاد 
جشــنواره،کمک ریالی هم دریافت کرده اند و به رغم دراختیار داشتن 
سالن های بانک ها، ورزشگاه ها، اداره کل ارشاد استان ها ودانشگاه ها...
دراین جشن ملی به آن شــکلی که باید همکاری نکرده اند. جشنواره 
موسیقی فجر نگاه مردم وار و فرهنگی دارد و به رغم فرازوفرودهایی که 
تاامروز پشت سرگذاشته، از خاســتگاه و باطن درستی برخوردار است، 
بنابراین ضرورت دارد که همه استان ها دراین رویداد مشارکت داشته 

باشند.  
برخی براین باورند باوجودآن که اغلب جشنواره های فرهنگی 
هنری امروز برچسب بین المللی را به یدک می کشند، اما عملا به 
آن شکلی که باید نتوانسته اند دراین بخش تاثیرگذار باشند و 
جشنواره موسیقی فجر هم ازاین قاعده مستثنی نبوده است، 
به نظر شما عملکرد کمرنگ در بخش بین الملل ناشی از کمبود 
اعتبارات بوده یا کشــورها به دلایل مختلــف دراین رویداد 

مشارکت نکرده اند؟
درگذشته چنین نگاهی نبود که این جشنواره می تواند ابعاد بین المللی 
هم داشــته باشــد ولی هرچه دردوره های بعد پیش آمدیم، این نگاه 
جامع ترشد  اگرچه کمبود بودجه اجازه نمی داد که این بخش در جشنواره 
پررنگ شود. سال گذشــته درجریان برگزاری جشنواره، ما از 1۲ گروه 

یادم هست سال گذشته به این مســئله اشاره کرده بودید 
که قراراست دوره های آتی جشــنواره دستخوش تغییراتی 
شود و حتی به این مسئله تاکید داشــتید که با تغییر بیست 
درصدی جشنواره را پیش خواهید برد، حالا درآستانه چهلمین 
دوره این رویداد، فرصتی دســت داده است تا از شما بپرسم 
این تغییرات بیشــتر درکدام بخش های جشنواره حاصل 
شده و این که قراراست امسال شاهد رویکرد متفاوت تری 
درسیاست گذاری جشنواره باشیم یا به منوال سابق برگزار 

خواهد شد؟
بله، سال گذشــته به ۲0درصدی که اعلام کردیم متعهد بودیم 
و در پایان جشنواره هم این مســئله تحقق یافت و مورد تقدیر وزبر 
و مقامــات وبرخی هنرمندان قــرار گرفت. بخش رســاله ها و پایان 
نامه های دانشــجویان بود که چه مستقیم با رشــته موسیقی و چه به 
شکل بینارشته ای راه اندازی و برای این بخش،،جوایزی هم قائل شدیم. 
علاوه براین، بخش کودک ونوجوان که سال ها بود درجشنواره مغفول 
مانده بود یا اگر بود درحد هنرستان ها و یکی دوتا آموزشگاه با کارهای 
گروهی بود در جشنواره بصورت تکنوازی و بداهه احیاء شد. 
ازآنجایی که شاکله موسیقی ملی ایران بداهه نوازی 
است می خواســتیم بگوییم کودکان ما از 7 تا 
18سال این قابلیت را دارند که درسالن های 
رسمی و جشن ملی مثل جشنواره موسیقی 
فجر حضوریابند و توانایــی خود را به رُخ 
بکشند که خوشبختانه علیرغم فراخوان 
محــدودی که داشــتیم ازاین بخش 
استقبال زیادی شد. نکته سوم؛ بخش 
بانوان بود که اگرچه درســال های 
گذشته هم وجود داشــت، اما با 
فرازوفرود و قــوت و ضعف همراه 
بود و چندسالی هم بود که تعطیل 
شده بود و ما دوباره این بخش را 
در جشــنواره به گردش جدی 
انداختیم.  باوجود آن که ســالن 
همیشــگی برای اجرای بانوان 
یعنی ســالن فرهنگســرای 
نیاوران دراختیار صندوق هنر 
قرارگرفتــه و ازعهده معاونت 
هنری خارج شــده بود و آنها 
هم این سالن را به دست تعمیر 
سپرده بودند، ماندیم که کجا 
باید اجرا کنیــم؟! درنهایت؛ 
دوســتان لطف کردند و سالن 
تالار وحدت را به اجــرای بانوان 
اختصاص دادند و برای اولین بار بانوان 
در سه گونه نواحی، کلاسیک غربی و 
کلاسیک ایرانی در تالار وحدت به 
اجرای کنسرت پرداختند. نکته 
بعدی این که، نام بین الملل را به 
جشنواره برگرداندم. از جشنواره 
سال ۹3 این واژه علیرغم این که درآیین نامه 
بود از جشــنواره برداشته شــد! نگاه من این 
بوده اســت که حتی اگر یک کشور خارجی 
با اجرایی جدی در جشنواره شرکت کند هم 
به این رویداد شــکل بین الملل می دهد. بااین نگاه، 
بخش بین الملل را به جشنواره آوردیم، چون باورمان 
این بود که این جشــنواره  در اندازه بین المللی است. 

گفت وگوی صبا با رضا مهدوی، دبیر چهلمین جشنواره بین المللی موسیقی فجر

سند ملی موسیقی ضامن
 اتفاقات خوب در آینده است

طی روزهای گذشته، اسامی اعضای شورای 
سیاست گذاری و دبیرجشــنواره موسیقی 
فجر اعلام و دراین بین، رضا مهدوی باردیگر 
به عنوان دبیرجشنواره انتخاب شــد. این چهلمین دوره از 
جشنواره موسیقی است که همچون گذشته در ماه های آتی 
برگزار می شــود. مهدوی که خود از سنتورنوازان برجسته 
است، تاامروز طراحی و مدیریت 21 جشنواره سراسری و ملی 
را از دهه 70 درگونه های مختلف نواحی، دستگاهی و تلفیقی 
تاامروز به عهده داشته است. با او درباره رویکردهای چهلمین 

دوره از جشنواره موسیقی فجر به گفت وگو نشسته ایم. 

گفت و گو
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